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اخبارکــــوتاه
 وحدت برای تشکیل دولت انقلابی

یک فعال سیاسی اصولگرا درخصوص آرایش 
انتخاباتی سال 1400 بیان کرد: آرایش کنونی 
اصولگرایان مشخص است که در دو جریان شورای 
وحدت و شورای ائتلاف یکی با محوریت جامعه 
روحانیت و گرایش به تجمیع احزاب و دیگری با 
محوریت و تکیه بر ظرفیت های مردمی و تشکل های 
مردم نهاد شکل گرفته اند. حمیدرضا ترقی در رابطه 
با این دو شورا ادامه داد: این دو شورا در تلاش 
هستند تا بتواند سرمایه اجتماعی نیروهای انقلاب 
و اصولگرا را جمع کنند و در نهایت با وحدت این دو 
شورا روی یک مصداق واحد، نتیجه انتخابات را به 
نفع تشکیل یک دولت جوان انقلابی و حزب اللهی 
با روحیه جهادی رقم بزنند. عضو شورای مرکزی 
حزب موتلفه اسلامی درباره راهکارهای افزایش 
مشارکت مردم در انتخابات 1400 بیان کرد: به هر 
میزان که دولت بتواند مشکلات اقتصادی مردم را 
حل کند و از فشار اقتصادی که بر دوش مردم است 
بکاهد به طور طبیعی میزان مشارکت مردم افزایش 

پیدا می کند. 

به کار گیری 2میلیون نفر در انتخابات 
سخنگوی ستاد انتخابات کشور اظهار داشت: 
قبل از رای گیری که مرحله ثبت نام است و 
اپلیکیشنی طراحی شده که هم از طریق موبایل، 
هم کامپیوتر و هم دفاتر پیشخوان قابل استفاده و 
ثبت نام است. با این حال اگر کسی نتوانست ثبت نام 
کند می تواند به فرمانداری و بخشداری و برای 
نامزدهای ریاست جمهوری به وزارت کشور مراجعه 
کند. سیداسماعیل موسوی گفت: نکته دوم مکان 
شعبه است که این تعداد را از ۶۲هزار به ۷0هزار 
افزایش دادیم یعنی ۸هزار شعبه اضافه کردیم که 
فضای باز و تهویه داشته باشند. دبیر ستاد انتخابات 
کشور به تعداد افراد عوامل شعبه اشاره کرد و افزود: 
بیش از ۲میلیون نفر در ایام انتخابات به  کار گرفته 
می شوند که برای این تعداد، ماسک، دستکش و 

رعایت فاصله پیش بینی شده است. 

سرنوشت دشمن تا ابد شکست است
فرمانده کل سپاه اظهار داشت: رد و بدل شدن 
آتش ها تعیین کننده نیست؛ حصر اقتصادی برای 
ما شکست نمی آفریند و در نگرش و جهان بینی 
اسلام عظمت در روح و معنی و باور نهفته است. 
سردار سرلشگر پاسدار حسین سلامی با اشاره به 
تلاش های همه جانبه دشمن برای ضربه زدن به 
ملت ایران ادامه داد: دشمن از هر جهتی از جمله 
اقتصاد، فرهنگ و ترور حمله کرد، راه ها به رویش 
بسته شد و پس از برخورد به در بسته تجربه جدید 
خود را اجرا کرد اما بازهم شکست خورد. وی با بیان 
اینکه عدم تقارن در این جنگ در ماهیت و هویت 
و منطق قدرت است، تصریح کرد: هرگز دشمن با 
ابزارهای مادی نمی تواند با قدرت انقلاب مقابله کند. 
سردار سلامی با اشاره به اینکه سرنوشت دشمن تا 
ابد شکست است، خاطرنشان کرد: شکست وقتی 
اتفاق می افتد که باورها و ارزش ها تغییر کند و 

اعتمادها فروریزد.

کنایه پزشکیان به اصولگرایان 
نماینده تبریز در مجلس گفت: کنار نشستن 
و نقد کردن کار راحتی است اما اجرای آن وعده  
سخت، امیدواریم دوستان مجلس یازدهم در عمل 
به وعده ها موفق باشند. مسعود پزشکیان با اشاره 
به حضور اکثریتی اصولگرایان در مجلس یازدهم 
افزود: فراکسیون سیاسی در این دوره پارلمان به آن 
شکل که باید، وجود ندارد. اکثریت اصولگرا هستند و 
یک فراکسیون از مستقلین اکنون شکل گرفته است 
و آن نمایندگانی که به اسم اصولگرا نبوده و به قولی 
شبیه سایرین نیستند، در آن حضور دارند که البته 

چندان فعال نیست.

تلاش برای بهبود برنامه هسته ای 
نماینده روسیه در سازمان های بین المللی در وین 
در صفحه توئیترش درباره برگزاری جلسه شورای 
حکام نوشت: طرح اصلی جلسه فعلی شورای حکام 
آژانس بین المللی انرژی اتمی این است که آیا 
مباحثات بعدی منجر به بهبود وضعیت پیرامون 
برنامه هسته ای ایران می شود یا آن را بدتر خواهد 
کرد. میخائیل اولیانوف ادامه داد: جواب این را طی 
دو روز خواهیم دانست. روسیه در هر صورت فعالانه 
و به نفع سناریوی اول در تلاش است. جلسه شورای 
حکام از روز دوشنبه آغاز شده است و تا پنجم مارس 

ادامه خواهد داشت.

پیشنهاد دیدار با مقام های تهران
سخنگوی وزارت خارجه آمریکا درخصوص 
دیدار مقام های این کشور با مسئولان ایرانی، 
با  دیدار  برای  واشنگتن  پیشنهاد  گفت که 
مقام های تهران در چارچوب 1+5 همچنان روی 
میز است. ند پرایس در جریان کنفرانس خبری 
روزانه خود گفت: ما پیش از این، پاسخ ایران 
را ناامیدکننده خوانده بودیم ولی آماده حضور 
مجدد در دیپلماسی معنادار برای رسیدن به 
توافق دوباره درخصوص تعهدات برجامی هستیم. 
وی ادامه داد: واشنگتن با شرکای 1+5 برای قدم 
برداشتن در بهترین مسیر برای پیشرفت، رایزنی 
می کند. ما به صراحت تاکید کرده ایم که آمریکا 
آماده دیدار با مقام های ایران برای رسیدن به 
بازگشت دو طرف به برجام است. پرایس با تکرار 
برخی ادعاهای بی اساس درباره ماهیت برنامه 
هسته ای ایران گفت که آمریکا همواره تاکید دارد 
که ایران هرگز نباید به سلاح هسته ای دسترسی 
داشته باشد. غیر از این، آمریکا از هر ایده دیگر 

مبتنی بر دیپلماسی استقبال می کند.

رئیس جمهور: 

 کولبری و سوخت بری 
در شأن مردم و کشور نیست

رونمایی از کاندیدای 
مطلوب حزب کارگزاران

رئــیس شــورای مرکزی حزب 
کارگزاران گفت: بعضی از نامزدها 
از جملــه من و آقای جهانگیری 
به عنوان پتانسیل های اصلی حزب 
برای کاندیداتوری در انتخابات مطرح 
شدیم. محسن هاشمی درباره آخرین 
تصمیمات انتخاباتی حزب متبوعش 
گفت: هم اکنون شرایط بیش از 10 
نفر از کاندیداهای احتمالی در حزب 
مورد بررسی قرار گرفته که در نهایت 
بعضی از نامزدها از جمله من و آقای 
جهانگیری به عنوان پتانسیل های 
اصلی حزب برای کاندیداتوری در 
انتخابات  مطرح شدیم که البته باید 
با هر دوی ما صحبت شود تا ببینیم 
قصد کاندیداتوری را داریم یا خیر. 
هاشمی با اشاره به دیگر کاندیداهای 
مطرح کارگزاران که خارج از بدنه 
این حزب هستند، خاطرنشان کرد: 
برخی ها هم مثل آقای ظریف، زنگنه 
و پزشکیان به عنوان نامزدهای خارج 
حزب مطرح شدند که نسبت به 
آقای ظریف نظرات مثبت تر بود ولی 
نمی توان از حالا گفت که نظر قطعی 
حزب این است. علی محمد حاضری 
عضو دیگر شورای مرکزی کارگزاران 
هم گفت: من تا به حال صحبتی از 

علی لاریجانی نشنیدم.

نام »جبهه اصلاحات ایران« 
برای نهاد اجماع ساز 

سخنــگوی نــهاد اجمــاع ساز 
اصلاح طلبان درخصوص ورود نهاد 
اجماع ساز به انتخابات میان دوره ای 
مجلس، اظهار کرد: در مورد نحوه ورود 
و سازوکار ورود به تمامی انتخابات هایی 
که در این دوره برگزار می شوند، هنوز 
هیچ بحــث و جمــع بندی صورت 
نگرفته است. کمیته ای که مسئولیت 
این کار را دارد باید تشکیل شود و 
وارد تدوین سازوکار و راهبرد شود. 
آذر منصوری افزود: ممکن است که 
هر یک از احزاب رویکرد های خاص 
خود را داشته باشند؛ ما وارد مصادیق 
و سازوکار انتخاب کاندیدای واحد برای 
ریاست جمهوری نشده ایم. وی ادامه 
داد: نظراتی که توسط دبیران کل احزاب 
یا فعالان سیاسی مطرح می شود، قابل 
تعمیم به جبهه اصلاحات ایران نیست 
و تنها نظرات احزاب است؛ در مجموع 
در جبهه اصلاحات ایران هیچ گونه 
جمع بندی در خصوص سازوکار و 
مصادیق انتخابات ریاست جمهوری 
صورت نگرفته است. وی بیان کرد: روز 
دوشنبه نیز نام جبهه اصلاحات ایران 
در کمیسیون ماده 10 احزاب برای 
نهاد اجماع ساز اصلاح طلبان ثبت شد.

 ؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟

 سختی ها 
تمام می شود

معــاون اول رئـیس جمهور اظهار 
کرد: حتما هر کدام از ما در کار و 
زندگی و فعالیتی که داریم با موانعی 
روبه رو می شویم و اصلا انسان های 
بزرگ در همین جاها تفاوت خود را 
با دیگران نشان می دهند که به رغم 
موانع، کارهای بزرگ کرده اند. اسحاق 
جهانگیری افزود: اگر دائم از مشکلات 
بگوییم، دلیلی ندارد که نمونه باشیم؛ 
دیگرانی در کشور هستند که زیاد به 
مشکلات می پردازند و حرف نزده را 
زده و مشکل نبوده را بوده می کنند 
و دروغ می سازند و روی این دروغ 
تحلیل و ارزیابی می کنند. معاون 
اول رئیس جمهور همچنین با اشاره 
به اثر تحریم های آمریکا بر اقتصاد 
کشور گفت: در این شرایط سخت 
که آمریکایی ها قصد زمین گیر کردن 
تولید و صنعت کشور را داشتند اما 
یک عده ایستادند و تولید کشور را 
سرپا نگه داشتند. پیش بینی می کنم 
که ایـن سختــی ها تمام می شود و 
آینــده ای خوب خواهیـم داشت و 
می توان با استفاده از تجربیات این 
نسل کارکشته، مشکلات را پشت 

سر گذاشت.

روایت »آرمان ملی« از احضار استاندار سابق خوزستان:

 پرونده غلامرضا شریعتی
 در  هفت تپه به جریان افتاد

   افکار عمومی و کارگران منتظر خبر خوش درباره هفت تپه هستند

آرمان ملی: در جلسه روز سه شنبه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت که 
به ریاست  حسن روحانی رئیس جمهور برگزار شد، وزیر کشور و رئیس ستاد 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز، گزارشی از اقدامات انجام شده برای ساماندهی 
مبادلات مرزی ارائه کرده اند و طرح ساماندهی و نظارت بر مبادلات تجاری 
مورد بحث و بررسی قرار گرفته است. رئیس جمهور در این جلسه بر ایجاد 
اشتغال پایدار و ارتقای معیشت مرزنشینان و جایگزینی قطعی و فوری 
اشتغال مفید و مولد به جای رویه غیرقابل قبول کولبری به عنوان هدف 
عملیاتی این طرح تاکید کرد. روحانی با اشاره به تصمیمات و مصوبات 
گذشته دولت برای ساماندهی پدیده دردآور کولبری اظهار داشت: بر 
اساس این تصمیمات باید بخشی از درآمدهای دولت از محل درآمدهای 
کالاهایی که از مرزهای رسمی وارد می شوند، به مرزنشینان اختصاص یابد تا 
مشکلات آنان حل شود. رئیس جمهور با تاکید بر لزوم اجرای دقیق و سریع 
این مصوبات تصریح کرد: تلاش دولت  این بوده که با انضباط در تبادلات 
مرزی و ایجاد فرصت بهره مندی مرزنشینان از امتیازات این طرح، زمینه 
رانت خواری از میان برداشته شود. از جمله مزایای این طرح، تعیین تکلیف 
وضعیت ساماندهی بنادر و گمرکات کوچک استان های ساحلی جنوبی 
کشور، استفاده از ظرفیت های مبادلات مرزی برای تامین کالاهای اساسی، 
جلوگیری از درهم تنیدگی معیشت مرزنشینان با درآمدهای قاچاق کالا 

و ایجاد شفافیت در واردات و گردش کالا در سطح استان های مرزی 
مشمول است. در ادامه این جلسه گزارش بانک مرکزی از وضعیت بازار 
ارز و راهکارهای ویژه و موثر مدیریت این بازار با مشارکت فعالان اقتصادی 
خصوصا صادرکنندگان و با هدف ایجاد تعادل در نرخ ارز مورد بحث و بررسی 
قرار گرفت. رئیس جمهور با اشاره به دلایل مختلفی که مانع ایجاد ثبات و 
متعادل شدن قیمت ارز بوده است، گفت: کشور در مرحله افتخارآمیز پیروزی 
در جنگ تحمیلی اقتصادی قرار گرفته و همانطور که دولت با کمک فعالان 
اقتصادی توانسته با اهداف شوم دشمن مقابله کند، امروز نیز در تلاش است 
با ایجاد آرامش و ثبات در اقتصاد کشور موجبات اطمینان و اعتماد فعالان 
اقتصادی را در دوره بازآفرینی کشور فراهم کند. روحانی اظهار داشت: دولت 
اعتقاد دارد کنترل و مدیریت بازار سرمایه و رسیدن به تعادل در قیمت ارز 
مستلزم تداوم فضای مساعد و قابل اعتماد برای فعالیت های اقتصادی است 
و قطعا هر گفتار و رفتاری هر چند غیراقتصادی، که موجب آشفتگی و القای 
بی ثباتی شود، به اقتصاد و معیشت مردم لطمه می زند. رئیس جمهور تاکید 
کرد: شرایط عمومی کشور، زمینه را برای حرکت به سمت رشد درآمدهای 

ارزی، رفع التهابات و کاهش قیمت ها در بازار ارز و کالا فراهم کرده است.

آرمان ملی: کوچ غلامرضا شریعتی از استانداری اهواز به سازمان ملی 
استاندارد برخی را به این فکر فرو برد که حواشی عملکردی وی در استانداری 
خوزستان تمام شده و دیگر کسی به آن مسائل نخواهد پرداخت. اما مسائلی چون 
برخورد وی با کارگران شرکت نیشکر هفت تپه، که همچنان محل سوال است، 
باعث شد حواشی عملکردی شریعتی همچنان در رسانه ها تازه بماند. چنانکه 
سخنگوی فراکسیون گام دوم انقلاب مجلس از به جریان افتادن پرونده وی در 
دستگاه قضایی در ماجرای هفت تپه خبر داده است. احمد نادری، نماینده تهران 
در توئیتی آورده است: »ایشان در راهرو های دادسرا و پشت در اتاق بازپرس 
مشاهده شده است. افکار عمومی و کارگران همه منتظر خبر خوش رئیسی 

درباره هفت تپه هستند.«
  از استانداری تا ریاست سازمان استاندارد 

طی چند سال گذشته نحوه برخورد برخی مسئولان در حوزه های مختلف 
شهری، استانی و حتی در مقام نمایندگی مجلس با مردم بارها حاشیه ساز و سوژه 
رسانه های مجازی و شبکه های اجتماعی شده است. چنانکه در این میان برخی 
از همین مسئولان با توجه به جو جامعه و فشار افکار عمومی ناچار به عذرخواهی 
از مردم و دلجویی از شخص موردنظر شدند. در این راستا شاید یکی از مسئولانی، 
که حواشی عملکردی اش بیش از سایرین در رسانه ها و شبکه های احتماعی 
بازتاب داشته، غلامرضا شریعتی، استاندار سابق خوزستان بوده است. کسی که 
به باور عده ای به دلیل عملکرد پر انتقادش در استانداری خوزستان در مسائلی 
همچون برخورد با کارگران هفت تپه، عدم مدیریت صحیح فاضلاب، که منجر به 
خسارت به مردم شد ه، عدم تامین مناسب آب شور برای روستا هایی همچون 
غیزانیه، انتصاب های نه چندان شایسته سالارانه و همچنین برخی رفتارهای 
نه چندان مناسب با مردم از استانداری خوزستان کنار گذاشته شده و جای خود 
را به قاسم سلیمانی دشتکی داده که پیش از آن استاندار ایلام بوده است. البته 
شریعتی پیش از برکناری و در انتصاباتی دقیقه نودی 50 نفر از افراد ر ا به مناصب 
مختلفی برگزید که بیشتر در قالب مشاور و دستیار برای شریعتی کار می کردند 
که استاندار جدید در یکی از نخستین اقداماتش این احکام صادره و انتصابات را 
لغو و ملغی کرد. البته برکناری شریعتی نیز چندان به طول نینجامید و چند روز 
بعد یعنی در ۲۶ بهمن ماه رئیس جمهور وی را به ریاست سازمان ملی استاندارد 

منصوب کرد؛ انتصابی که به مذاق خیلی ها خوش نیامد و با واکنش های بسیاری 
مواجه شد. حال به نظر می رسد که عملکرد شریعتی در برخی مسائل در زمان 
استانداری خوزستان زیر ذره بین  برخی نهادها قرار گرفته و باید منتظر خبرهای 

جدیدی پیرامون وی باشیم. 
  رد پای شریعتی در هفت تپه

یک نماینده تهران در مجلس در صفحه شخصی خود در توئیتر نوشت:  »خبر ها 
حاکی از آن است که پرونده شریعتی، استاندار سابق خوزستان به اتهام اعمال نفوذ 
در پرونده ابرمتهم ارزی و مالک  هفت تپه )اسدبیگی(، این هفته در دستگاه قضایی 
به جریان افتاده است. تسنیم نوشت، احمد نادری ادامه داد: ایشان در راهرو های 
دادسرا و پشت در اتاق بازپرس مشاهده شده است. افکار عمومی و کارگران همه 
منتظر خبر  خوش رئیسی درباره هفت تپه هستند.« این در حالی است که سید 
نظام الدین موسوی، نماینده مردم تهران، هم در توئیتی نوشت: »اکنون که 
رسیدگی به اتهامات استاندار سابق خوزستان به عنوان یکی از مهمترین حامیان 
ابَرَ متهم ارزی کشور آغاز شده، مهمترین مطالبه، اعلام رسمی خلع ید مالک فاقد  
اهلیت شرکت  هفت تپه است. افکار عمومی و کارگران همه منتظر خبر خوش 
آیت ا... رئیسی هستند.« شایان ذکر است پیش تر احمد نادری، نماینده تهران در 
نشست علنی ۹ دی ماه امسال مجلس در جریان سوال خود از فرهاد دژپسند، وزیر 
اقتصاد در رابطه با مشکلات پیرامون خصوصی سازی در کشور و نحوه واگذاری 
شرکت کشت و نیشکر هفت تپه، گفت: اما هفت تپه چیست که به پاشنه آشیل 
نظام تبدیل شده است. ماجرا از این قرار است که یک متهم ارزی حدود یک و نیم 
میلیارد دلار ارز می گیرد که به خارج ببرد و برای مردم کالای اساسی تهیه کند، 
اما پول را در این اتاق می گیرد و در اتاق دیگر به ریال تبدیل می کند و بدون 
آنکه حتی یک ریال یا یک دلار آن را به خارج بفرستد یا خرج کند این پول را در 
کشور می چرخاند که محلی برای فساد و کار های غیرقانونی می شود. وی افزود: 
این ابر متهم ارزی با بخش اندکی از پول گفته شده )حدود ۶ میلیارد تومان آن( 
هفت تپه را می خرد و با انجام یکسری از کار ها در امنیت استان و معیشت کارگران 
اخلال ایجاد می کند و در ادامه باعث سوءاستفاده رسانه های خارجی می شود. 
این در حالی است که هفت تپه به غیر از کارخانجات و ماشین آلات آن فقط ۳0 
هزار هکتار زمین دارد که توسط دولت آقای روحانی به این ابرقدرت فساد مالی 
واگذار شده است. سخنگوی فراکسیون گام دوم انقلاب تصریح کرد: این متهم 
فساد مالی تقریبا هیچ حقوقی را در این چند سال به کارگران پرداخت نکرده است. 
همچنین علاوه بر کاهش اشتغال با حمایت استاندار خوزستان، کارگران را تهدید 
می کند. این در حالی است که استاندار خوزستان تمام قد پشت این مفسدان مالی 
ایستاده و مساله را در استان امنیتی کرده اند و از این ابر متهم مالی دفاع می کنند. 
وی ادامه داد: ما چند ماه به وزیر اقتصاد وقت دادیم که به مساله رسیدگی کند، 
اما هیچ پیگیری ای صورت نگرفته و رئیس سازمان خصوصی که به صراحت گفته 

باید واگذاری لغو شود، توسط آقای وزیر برکنار شده است.

سـرمقــاله

یـــادداشت

برخی از اصلاح طلبان میانه رو مانند آقایان »پزشکیان، عارف، 
کواکبیان و مطهری« با هر دلیل و انگیزه ای قصد شرکت در انتخابات 
1400 را دارند. هر چند به نظر می رسد انگیزه این افراد برای حضور 
در انتخابات مباحثی مثل تکلیف ملی و شرایط بحرانی کشور باشد 
اما این افراد هنوز دلایل خود برای احساس تکلیف نمودن جهت 
کاندیداتوری در انتخابات 1400را نگفته اند. از طرفی رفتارهای 
اصلاح طلبان برای حضور در انتخابات نشان دهنده آن است که 
آنها می خواهند اعتماد حاکمیت را به دست بیاورند. اصلاح طلبان 
درصدند با برخی تحرکات و رایزنی ها پالس های مثبتی به حاکمیت 
برای ارتباط دوجانبه موثر بدهند تا نظر حاکمیت را برای حضوری 
موثر و موفقیت آمیز در انتخابات پیش رو جلب کنند. با این همه 
فرقی نمی کند که انگیزه اصلاح طلبان برای شرکت کردن در 
انتخابات مصالح ملی یا سیاسی باشد، بلکه آنچه مسلم است 
اصلاح طلبان و ۲4میلیون نفری است که در انتخابات ۲۹ اردیبهشت 
۹۶ شرکت کرده و به روحانی رای دادند، فعلا بعید است مثل قبل 
در پای صندوق های رای حاضر شوند. بارها این مساله را مطرح 
کردم که اگر آن ۲4میلیون نفری که در انتخابات سال ۹۶ شرکت 
کردند، از من و امثال من سوال کند که در نتیجه رفتن مردم در پای 
صندوق های رای کدام سیاست یا تغییری در کشور ایجاد شد، ما چه 
جوابی باید بدهیم؟ اگر از من سوال کنند که آقای زیباکلام با آمدن 
روحانی چه تغییری در سیاست خارجی و... به وجود آمد، من پاسخ 
روشنی ندارم. چراکه تمامی سیاست ها بعد از انتخابات اردیبهشت 
سال ۹۶ و در دوره دوم ریاست جمهوری روحانی، کمافی سابق 
ادامه یافته است. در سیاست های خارجی، داخلی و امید و آرزویی 
که رای دهندگان به روحانی داشتند تغییر اساسی به وجود نیامد؛ 
بنابراین این سوال مطرح می شود که چرا ما باید دو مرتبه شرکت 
کنیم. در شرایطی که تغییر در حد مطلوب در سال های گذشته به 
وجود نیامده و تمام سیاست های کنونی بعد از خرداد 1400 هم 
ادامه خواهد پیدا کرد. مساله کشور این نیست که یک یا چند نفر 
نامزد نهایی اجماع اصلاح طلبان باشند؛ بلکه مساله اصلی اینجاست 
که در صورتی که سیاست ها تغییر نکند، هیچ اتفاق خاصی نخواهد 
افتاد. باید شرایط به صورتی تغییر کند که مردم به آینده امیدوار 
شوند. رقابت انتخابات 1400 از درون جریان اصولگرایی شامل جبهه 
پایداری، طرفداران احمدی نژاد، تندروها، انقلابیون و کسانی که 
معتقد به آمریکاستیزی هستند، شکل خواهد گرفت و کاندیداهای 
این گروه ها در انتخابات سال آینده با یکدیگر رقابت خواهند کرد. 
باید اذعان داشت انتخابات 1400 در حقیقت متعلق به اصولگرایان 
است و فردی هم که در انتخابات 1400 رئیس جمهور می شود 
شخصیتی با شاخص تند خواهد بود. اصلاح طلبان نیز بعید است 

نقش و جایگاه خاصی در انتخابات 1400 داشته باشند.

معرفی نامزد خانم برای انتخابات ریاست جمهوری از سوی 
اصلاح طلبان تا حد زیادی محال به شمار می آید. اگر هم چنین 
ادعایی از سوی یک شخصیت اصولگرا مطرح شد، می تواند برای 
آشفته کردن فضای جامعه یا پریشان کردن رقیب اصلاح طلب 
باشد. نامزد کردن یک خانم برای انتخابات میان دوره ای مجلس 
امکان دارد و از حیث قانونی نیز این مسیر باز است. اصولگرایان 
می توانند برای جذب رای بیشتر یک خانم را معرفی کنند اما هرگز 
برای انتخابات ریاست جمهوری چنین اقدامی را انجام نخواهند 
داد. شرایط فعلی جامعه در سال های اخیر دستخوش تحولات 
و تفاوت هایی بوده است، به همین سبب اصولگرایان ممکن است 
برای کسب رای بیشتر، نامزدی یک خانم را پیشنهاد دهند. ممکن 
است آنان خود را طرفدار حقوق زنان معرفی کنند اما اصولگرایان 
تاکنون خود را در چنین موضعی نشان نداده اند. اصولگرایان 
در این مصداق محافظه کارانه ورود کرده اند و به صورت طبیعی 
نباید چنین انتظاری را از این جریان داشت. تنها راهی که برای 
معرفی یک خانم از سمت جریان اصولگرا وجود دارد، این است 
که با هدف جمع کردن آرا به نفع خود، زنی برای نامزدی در 
انتخابات میان دوره ای مجلس معرفی کنند. با این حال درخصوص 
انتخابات ریاست جمهوری، چنین اقداماتی از اصولگرایان و حتی 
اصلاح طلبان بعید به نظر می رسد. قانون انتخابات صراحتا از 
»رجل سیاسی« برای نامزدی در انتخابات نام می برد. به همین 
استناد ریاست جمهوری یک خانم به دور از شبهه قانونی نیست 
و در صورتی که شبهه ای نیز وجود نداشته باشد نیز فیلترهای 
نظارتی صلاحیت بانوان را رد می کنند، حالا که بهانه واضحی 
برای رد صلاحیت وجود دارد. به استناد شرایطی که توصیف شد، 
این تصور که اصلاح طلبان و اصولگرایان به سمت معرفی نامزد 
انتخاباتی خانم بروند، احتمال قابل توجهی نیست. در اصل اگر 
قانون با حضور زنان در جایگاه ریاست جمهوری مشکلی نداشته 
باشد، ایرادی بر این امر وارد نیست. قانون در صورتی که بنای صدور 
چنین اجازه ای را داشت، می توانست بگوید رجل سیاسی، اعم از 
زن یا مرد اما وضعیت کنونی بدون شبهه نیست. اگر قانون گذار 
حقیقتا مایل به صراحت در قانون بود، باید به جای رجل می گفت،  
شخصیت سیاسی اما رجال سیاسی ظاهری شبهه ناک در این 
مصداق دارد. بنابراین در شرایط فعلی هرچند مایل به اصلاح قانون 
و تغییر به نفع حضور زنان در جایگاه ریاست جمهوری باشیم اما 
وضعیت فعلی اجازه خوش بینی چندانی را به ما نخواهد داد. هیچ 
مانع شرعی، عقلی، اجتماعی و سیاسی برای ریاست جمهوری زنان 
وجود ندارد و تنها مشکل، شرایط قانونی است. قطعا در میان زنان 
ایرانی شخصیت های توانایی برای جایگاه های ارزشمند مدیریتی 
وجود دارند. ملاحظه می کنیم که در دنیا نیز زنان جایگاه های 
رفیعی را در اختیار دارند. کشور همسایه مسلمان ما پاکستان 
یکی از این کشورهاست. در کشورهای اروپایی نیز این شخصیت ها 
بسیار هستند و به عنوان نمونه خانم مرکل در آلمان نشان داد که 
نه تنها از مردان چیزی کم ندارد که از بسیاری از آنان نیز پیش تر 
است. بنابراین زنان استعداد مدیریت را دارند و در کشور ما نیز زنان 

توانایی  برای اداره کشور حاضر هستند.

انتخابات 1400؛ اصلاح طلبان و اصولگرایان

مانعی جز قانون پیش روی زنان نیست

 صادق زیباکلام
استاد دانشگاه 

حسین انصاری راد
فعال سیاسی اصلاح طلب

 از سوخت بران 
در شرق تا پولبران در مرکز 

ادامه از صفحه یک /  در جنوب ما با معضل 
و آسیب »خاک بری« مواجهیم که خاک ایران 
زمینه ساخت جزایر مصنوعی در کشورهای 
عربی می شود. در شرق، سال هاست که با معضل 

»سوخت بری

»آرمان ملی« از درگیری لفظی در مجلس گزارش می دهد

وقتیصداینمایندگانهمدرمیآید
  محمدرضا صباغیان: آقای قالیباف اینجا پادگان نظامی نیست
  محمدباقر قالیباف: آقای صباغیان باید قانون را رعایت کنند

آرمان ملی-محمدهادی علیمردانی: یکی 
از موضوعاتی که بارها در رسانه های مختلف یا از 
زبان چهره های سیاسی بدان پرداخته شده است، 
اختلافات متعدد میان مجلس یازدهم و دولت بود. 
با این وجود به نظر می رسد، مجلس یازدهم نه تنها 
گامی در راستای کاهش التهاب سیاسی برنداشته، 
بلکه دامنه اختلافات را به داخل مجلس رسانده 
است. با وجود افزایش مشکلات معیشتی مردم در 
ماه های اخیر، شاید بیشترین توان مجلس صرف 
درگیری های غیرضروری با نهادهای گوناگون شده 
است. اخیرا وضعیت از پیش نیز نگران کننده تر شده 
است و روز گذشته صحن علنی مجلس به محل نزاع 
لفظی محمدباقر قالیباف و محمدرضا صباغیان 
تبدیل شد. بخشی از این اعتراض به رویکرد نظامی 

رئیس مجلس بود.
 شما در مجلس یک حزب تشکیل داده اید

صباغیان نماینده ای مستقل از بزرگ ترین حوزه 
انتخابیه کشور )مهریز، بافق، بهاباد، ابرکوه و خاتم( 
است. او در جلسه علنی صبح دیروز )سه شنبه( به 
عنوان مخالف پیشنهادی قصد صحبت داشت، در 
ابتدا خواستار بیان تذکری شد. رئیس به صباغیان 
گفت که این موضوع به رویه ای تبدیل شده است 
که نمایندگان در ابتدای صحبت های خود یک 
تذکر را بیان می کنند و از صباغیان خواست که 
توضیحاتش را در بیان مخالف پیشنهاد بیان کند. 
همین تذکر از سوی قالیباف کافی بود تا صباغیان 
اعتراضات شدیدی را خطاب به قالیباف مطرح کند. 
او خطاب به قالیباف اظهار کرد: »آقای قالیباف 
بگذارید حرفم را بزنم. یک رویه ای ایجاد کرده ایم 
که پیشنهاد دهنده باید در جایگاه هیات رئیسه 
حاضر شده و نامش را بنویسد و به شما بگوید تا 
اجازه طرح پیشنهاد را بدهید. این ذلت و خواری 
نمایندگان است که باید به شما التماس کنند. آقای 

قالیباف شما در مجلس یک حزب تشکیل داده اید 
که کسی نمی تواند حرف بزند، یک فراکسیون برای 
خود تشکیل داده اید آیین نامه هم به درستی اجرا 
نمی شود شما یک نماینده مثل سایر نمایندگان 
هستید، باید اجازه دهید که ما صحبت کنیم شما 

فقط مجری مجلس شورای اسلامی هستید.«
  همه شهروندان برابر هستند؟

مساله ای که صباغیان آن را مورد اشاره قرار داد، 
یکی از موضوعات مورد تاکید برخی پژوهشگران 
حوزه حکمرانی است. در قانون اساسی همه 
شهروندان از حیث حقوق شهروندی برابر هستند. 
هیچ شخص حقیقی بر دیگری برتری ندارد و به 
همین سبب رای مردم نیز در موقعیتی برابر قرار 
دارد. به تبع نمایندگان منتخب هر یک از استان ها 
نیز باید در مجلس جایگاهی برابر داشته باشند. با 
این وجود، قوانین و آیین نامه ها اختیاراتی را برای 
رئیس و اعضای هیات رئیسه مجلس در نظر گرفته 
است. همین امر در بعضی مصادیق سبب می شود که 
ریاست مجلس در جایگاهی بالاتر سایر نمایندگان 
قرار بگیرد. این موضوع در اصل سبب ایجاد نوعی 
تبعیض میان نمایندگان می شود. ریاست مجلس 
باید تنها نقش گرداننده جلسات مجلس را برعهده 
داشته باشد و همه به صورت برابر در ریاست این قوه 

دخیل باشند.
  حداقل آیین نامه را اجرا کنید

صباغیان در ادامه  صحبت هایش اظهار کرد: 
»هیات رئیسه حق حذف هیچ پیشنهادی را ندارد 
و باید طبق آیین نامه عمل کند اگر مشکل در 
تعداد زیاد پیشنهاد است تدبیری بیندیشید نه 
اینکه آنها را حذف کنید. انتظار ما از رئیس مجلس 
شورای اسلامی اجرای آیین نامه است.« اشاره 
این نماینده به آیین نامه داخلی مجلس است. در 
بخش های مختلفی از این آیین نامه اشاره شده 

است که نمایندگان حق ارائه پیشنهادات خود را در 
شرایط و ضوابط گوناگون دارند. از جمله این بخش ها 
می توان به مواد 10۸، 141یا 14۸ آیین نامه داخلی 

مجلس اشاره کرد.
  نظامی گری به جای قانون گذاری

با تمامی این احوال بخشی از سخنان صباغیان 
نیاز به تامل ویژه دارد. او در میان صحبت های خود 
تصریح کرد: »از طرف دیگر یک رویه ای ایجاد 
کرده اید که پیشنهاد نمایندگان را از سیستم 
حذف می کنید این مجلس دفعه اولی نیست که 
در آن بودجه بررسی می شود، آقای قالیباف اینجا 
مجلس است و پادگان نظامی نیست. همه ما 
نماینده مردم هستیم، شما هم نماینده مجلس 
هستید و نماینده برتر نیستید، همه باید به وظایف 
نمایندگی مان عمل کنیم.« در ماه های اخیر زمزمه 
احتمال اعلام آمادگی قالیباف برای نامزدی در 
انتخابات ریاست جمهوری به گوش می رسید و یکی 
از انتقاداتی که پیرامون این موضوع وجود داشت و 
دارد، تجربه کلان او در زمینه اقدامات نظامی است. 
بسیاری از صاحب نظران حوزه سیاست بر این باور 
هستند که حضور چهره ای با رویکرد نظامی در 
صدر دستگاه اجرایی کشور، معضلی جبران ناپذیر 
خواهد بود. با این حال بسیاری از چهره های اصولگرا 
باور دیگری دارند و این امر را به سود کشور تلقی 
می کنند. بخشی از اعتراض صباغیان به عملکرد 
قالیباف در مجلس، ورود با رویکرد نظامی به امور 
غیرنظامی است. با این تفاسیر باید این امر را عبرتی 

برای انتخابات ریاست جمهوری دانست.
  حرفی نمی زنم

رئیــس مجــلس نیــز در مقابــل اظهــــارات 
صباغیان سکوت نکرده و گفت: »در ابتدا از همه 
آقای  دهند  اجازه  که  می خواهم  نمایندگان 
صباغیان صحبت هایش را مطرح کند اشکالاتی 
به حرف ایشان وجود داشت که خود مجلس به آن 
عکس العمل نشان داد اما در عمل درخواست من این 
است که همیشه اجازه دهید حرف مخالف شنیده 
شود. البته آقای صباغیان هم باید قانون را رعایت 
کنند، ایشان قرار بود در مقام مخالف صحبت کنند 
اما تذکری بیان کرد که این خلاف آیین نامه است. 
درباره محتویات صحبت های ایشان چون خطاب 
به شخص بنده بود حرفی نمی زنم و تذکر هفتاد و 

پنجی هم نمی دهم.«


